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    کپي برداري از مدل هاي خارجي بزرگترین چالش صنعت پوشاک ایران 
 

کارشناس صنعت پوشاک اعلام کرد: به رغم سابقه ديرينه و کهن صنعت نساجي و پوشاک 
در کشور، اين صنعت به دليل کمبود دانش در حوزه طراحي و مد نتوانسته است همپاي 

ديگر رقباي خود در منطقه حرکت کند.
هما فرهنگ رنجبر در گفت وگو موج با بيان اين مطلب گفت: همين مساله موجب شده تا 
صنعت پوشاك ايران از جايگاه ويژه و رقابتي موثري برخوردار نباشد و در مقابل كشورهايي 
مانند تركيه، مالزي،  سنگاپور، تايلند و كره با سرمايه گذاري در حوزه طراحي و مد و 

همچنين ماشين آلات بازار داخلي نيز از دست برود.
وي با بيان اينکه صنعت پوشاك ايران مي توانست حداقل در منطقه از جايگاه بهتري 
برخوردار باشد، اظهار داشت: هرچند توليدكنندگان ايراني سرمايه گذاري هاي مختلفي را 
در حوزه توليد و دوخت انجام داده اند، اما بيشترين تمرکز آنها معطوف به حجم و تعداد 
توليد بوده و موضوعاتي همچون كيفيت و حضور در بازارهاي صادراتي کمتر مورد توجه 

بوده است.
رنجبر اضافه کرد: در بسياري از موارد مشاهده شده است که توليدکنندگان داخلي در 
بازارهاي منطقه اي نيز حضور يافته اند، اما اين حضور به صورت مستمر و مداوم برنامه ريزي 

نشده و پس از مدت کوتاهي صادرات به اين بازارها متوقف شده است.
اين کارشناس طراحي مد و لباس برندسازي را حلقه مفقوده صنعت پوشاک کشور ذکر 
کرد و افزود: چنانچه دولت از نقطه نظر افزايش درآمدهاي صادراتي خود به اين صنعت نگاه 
کند و حمايت هاي لازم از فعالان و سرمايه گذاران اين صنعت را به عمل آورد، تحولات و 

پيشرفت هاي سريع به همراه ارتقاي کيفيت در صنعت پوشاک را مي توان مشاهده کرد.
فرهنگ رنجبر با بيان اينکه صنعت پوشاک يکي از صنايع اشتغال زا و داراي بالاترين ارزش 
افزوده در کشور به شمار مي رود، اظهار کرد: متاسفانه هجوم بي رويه کالاهاي بي کيفيت 
از كشورهاي جنوب شرقي آسيا به ويژه چين اين صنعت را با چالش هاي متعددي مواجه 
کرده و در بسياري از موارد توقف توليد در بسياري از واحد هاي صنعت پوشاک را در پي 

داشته است.
وي کپي برداري از مدل هاي پوشاک خارجي بزرگترين ضعف توليدکنندگان داخلي دانست 
و بيان کرد: توجه به طراحي لباس به عنوان يكي از ابزارهاي رقابتي و افزايش بهره وري توليد 
در اين صنعت و اهميت دادن به كيفيت مواد و مصالح به كار گرفته شده در توليد مي تواند 
به عنوان راهكارهاي اساسي توجه به اين صنعت از طرف مسئولين و دست اندركاران باشد. 
فرهنگ رنجبر با بيان اينکه پس از ايجاد فضاي رقابتي بسياري از توليدکنندگان زيرپله اي 
اين صنعت حذف خواهند شد، خاطرنشان کرد: چنانچه پوشاک خارجي در فضاي رقابتي 
وارد کشور شود و دستگاه هاي اجرايي ذي ربط نيز ساز و کارهاي لازم براي توسعه اين 
صنعت را با هدف ايجاد تحول در حوزه طراحي مد و لباس در دستور کار قرار دهند، 

سرمايه گذاران اين صنعت نيز از انگيزه بيشتري براي برندسازي، کيفيت و رويکرد صادراتي 
مستمر برخوردار خواهند شد.

     واردات فرش دستباف به كشور كم و فرش ماشيني زیاد شده است! 
 

مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي فرش دستباف كشور با اشاره به كاهش واردات فرش به كشور 
گفت: امسال واردات فرش دستباف به كشور به ويژه از كشورهاي چين و پاكستان كم شده 

اما در مقابل ورود فرش هاي ماشيني از برخي كشورها نظير بلژيك بيشتر شده است.
عبدالله بهرامي � مديرعامل اتحاديه سراسري تعاوني هاي فرش دستباف كشور � در گفت وگو 
با ايسنا، درباره تاسيس اولين شركت  تعاوني فراگير ملي فرش دستباف كه اساسنامه آن قبلا 
تدوين شده بود، اظهار كرد: پس از تدوين اساسنامه، اين شركت فراگير ملي به ثبت رسيد 
و يك طرح توجيهي براي به اجرا گذاشتن اهدافي كه در اساسنامه لحاظ شده بود را تهيه و 

به دفتر تعاوني هاي نوع جديد وزارت تعاون ارائه كرديم. 
وي ادامه داد: عليرغم آنكه مدت سه ماه است كه اين طرح ارائه شده ولي متاسفانه تاكنون 
جوابي به ما داده نشده است و نبود منابع براي اجراي طرح را دليل به تعويق افتادن شروع 

عمليات اجرايي طرح عنوان مي كنند. 
مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي فرش دستباف كشور حداقل سرمايه مورد نياز براي راه اندازي 
اولين شركت تعاوني فراگير ملي فرش را 20 ميليارد ريال عنوان كرد و افزود: تاسيس اين 
شركت فراگير ملي تسهيلات زيادي نياز دارد ولي تاكنون حتي يك ريال هم براي آن 

اختصاص نيافته است. 
بهرامي گفت: تعاوني هاي فراگير مي توانند كارهاي بسيار بزرگي در زمينه تبليغات فرامرزي، 
ايجاد پايگاه هاي پايلوت، نمايشگاه هاي دائمي در خارج از كشور و قبول سفارش پذيري 
صورت داده و از اين نظر مجموعه ي صنعت فرش در سراسر كشور را مورد حمايت قرار 

بدهند. 

      دوباره مي توان كشور را از واردات پنبه بي نياز كرد 
 

مديرعامل اتحاديه پنبه كاران كشور از استقبال كشاورزان براي افزايش سطح زير كشت پنبه 
در سال جاري خبر داد و پيش بيني كرد: سطح زير كشت اين محصول امسال به دو برابر 

افزايش يابد. 
بهرام نظري در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به اينكه ايران طي سالهاي گذشته در توليد پنبه 
خودكفا و صادركننده نيز بوده است، گفت: با واگذاري امور به بخش خصوصي خودكفايي در 
توليد پنبه دور از دسترس نيست و مي توان كشور را از واردات پنبه بي نياز كرد كه پيش بيني 

مي شود سطح زير كشت پنبه امسال به دو برابر افزايش يابد. 
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وي با اشاره به اينكه در حال حاضر60 درصد از نياز پنبه صنايع نساجي وارد مي شود، 
گفت: سال گذشته نه تنها خريد تضميني پنبه نداشته ايم بلكه قيمت پنبه تا دو برابر قيمت 
تضميني افزايش يافت و كشاورزان پس از 30 سال رقم قابل توجهي به دست آوردند كه 

امسال سطح زير كشت به بيش از 150 هزار هكتار افزايش مي يابد. 
نظري با اشاره به اينكه در پي جاري شدن سيل در پاكستان، هندوستان و چين به عنوان 
سه كشور بزرگ توليدكننده پنبه جهان، با كمبود پنبه در جهان مواجه شديم و تقاضاي 
پنبه در بازارهاي جهاني افزايش يافته است، گفت: براي اولين بار و طي 30 سال گذشته 
كشاورزان از رشد قيمت پنبه منتفع شدند و محصول توليدي خود را به قيمت مناسب به 

فروش رساندند. 
مديرعامل اتحاديه پنبه كاران كشور افزود: البته قيمت فروش هر كيلو پنبه داخلي تقريبا هزار 

تومان از قيمت پنبه وارداتي ارزانتر است. 
وي با اشاره به اتمام برداشت و فروش پنبه اظهار كرد: تعرفه واردات پنبه به منظور تامين نياز 
صنايع نساجي صفر شده است كه اگر سياست افزايش يا صفر شدن تعرفه واردات به موقع 
صورت گيرد هم از كشت داخل و هم از صنايع نساجي حمايت خواهد شد؛ اما در اثر برخي 
از سياست گذاري هاي غير كارشناسي در گذشته در زمان فصل برداشت قيمت ها كاهش 
مي يافت و تعرفه واردات به يكباره صفر مي شد كه صدمه اي جدي به توليد پنبه وارد كرد و 
دست رنج كشاورزان به قيمت ناچيزي در سال 87 خريداري شد و در اين ميان واسطه ها 

از رشد قيمت ها منتفع  شدند. 
نظري تصريح كرد:  بر خلاف كليه قوانين جاري كشور از اوايل سال 85 كليه امور تصدي گري 
پنبه كه به دست تعاوني ها بود و به خوبي توليد را مديريت كرده و مصرف صنايع نساجي 
را تامين كرده بودند كه نيازي به واردات هم نبود، تصدي گري ها دولتي شد و با اين اقدام از 

سال 85 هر ساله شاهد افت سطح زير كشت پنبه بوده ايم. 
مديرعامل اتحاديه پنبه كاران كشور با بيان اينكه كشت پنبه از ارديبهشت ماه آغاز مي شود، 
افزود: با توجه به اجراي نهضت پنبه و محيط زيست، زراعت در جهان به سمت كشت 
محصولاتي است كه با محيط زيست هماهنگي بهتري داشته باشد لذا با افزايش تقاضاي 

پنبه و استقبال كشاورزان مواجه هستيم. 
وي با بيان اينكه پنبه در جهان محصولي استراتژيك محسوب و مشمول حمايت هاي دولتي 
مي شود، تاكيد كرد:  در صورت واگذاري تصدي گري ها به بخش خصوصي و حمايت از 
تعاوني ها، قطعا در توليد پنبه نه تنها دوباره خودكفا مي شويم بلكه صادركننده هم خواهيم 

بود. 

       برنامه هاي صادرات فرش ایران در سال 90 
 

رييس مركز ملي فرش برنامه هاي ايران براي صادرات فرش در سال 90 را تشريح 
كرد. 

فيصل مرداسي در گفت وگو با ايسنا ، در اين مورد بيان كرد: طبق برنامه هاي گذشته 
مركز ملي فرش ما در امسال برنامه تقويت حضور در نمايشگاه هاي خارجي فرش و 

اعزام هيات ها و جذب هيات ها را خواهيم داشت. 
وي در مورد جوايز صادراتي فرش نيز با اشاره به اين كه تصميم گيري در مورد افزايش 
هم اكنون جوايز صادراتي  افزود:  است،  تجارت  توسعه  سازمان  به  مربوط  آن  ميزان 

معوقه براي صادركنندگان فرش وجود دارد. 
مرداسي با ارائه نكردن رقم دقيق اين معوقه به برنامه هاي ديگر مركز ملي فرش اشاره 
كرد و افزود: يكي ديگر از برنامه هاي ايران براي صادرات فرش در سال 90، دادن 
يارانه حضور در نمايشگاه هاي خارجي است كه اولين آن در سال 90 مدتي قبل در 
شانگهاي چين برگزار شد و در آن مركز ملي فرش 50 درصد هزينه حضور افراد در 

نمايشگاه را پرداخت كرده است. 
نمايشگاه هاي  در  هزينه حضور  درصد   70 تا   20 فرش  ملي  مركز  شد:  يادآور  وي 

بين المللي را بسته به نوع نمايشگاه پرداخت مي كند. 
به گفته او نزديك ترين نمايشگاه فرش نيز خرداد ماه در شنن چين و شهريور ماه در 

اسپانيا خواهد بود. 
رييس مركز ملي فرش در ادامه در مورد آمار صادرات فرش در سال 89 اظهار كرد: 

در روزهاي آتي گمرك كشور اين رقم را اعلام مي كند. 
وي همچنين در مورد واردات فرش متذكر شد: طبق آمارهاي گمرك كشور واردات 
فرش دستباف به كشور نداريم، اما تعرفه 50 درصدي براي ورود آن به كشور وجود 

دارد. 
مرداسي در مورد تحريم خريد فرش ايران توسط آمريكا نيز عنوان كرد: آن ها به روش 
غيراخلاقي همچنان استمرار دارند، اما ما هر كجا كه بازار وجود داشته باشد فرش 

صادر خواهيم كرد. 
به گفته اين مسئول وزارت بازرگاني، به جز آمريكا كشور ديگري خريد فرش از ايران 

را تحريم نكرده است. 

      هشدار انجمن صنایع چرم درباره  قاچاق پوست سنگين گاوي 

انجمن صنايع چرم ايران نگراني شديد خود را از صادرات غيرقانوني پوست سنگين 
گاوي از كشور اعلام كرد. 

اين انجمن به ويژه درباره ي قاچاق پوست سنگين گاوي از كشور از مرز سراوان در 
استان سيستان و بلوچستان ابراز نگراني كرده است. 

انجمن صنايع چرم ايران اعلام كرده كه در جلسات حضوري متعددي موضوع قاچاق 
پوست سنگين گاوي از كشور را به اطلاع مسوولان رسانده است. 

اين انجمن با اشاره به اين كه قاچاق پوست سنگين گاوي از كشور كارخانه هاي داخلي 
باعث  كنوني  روند  ادامه ي  كه  داده  كرده، هشدار  مواجه  پوست  كمبود شديد  با  را 
تعطيلي كارخانه هاي فعال و بيكار شدن كارگران كارخانه هاي چرم سازي در تهران و 
تبريز مي شود. پيشتر نيز انجمن صنايع چرم ايران نسبت به خروج بي رويه وت بلوي 

گاوي از كشور هشدار داده بود. 
اين در حالي است كه طبق مصوبه ي دولت قرار شد روي صادرات مواد اوليه صنعت 
چرم از كشور عوارض وضع شود. با اين وجود به نظر مي رسد كه اين مواد همچنان 

به صورت بي رويه از كشور خارج مي شوند. 
براساس آمار منتشر شده از سوي وزارت صنايع و معادن، بيش از 350 واحد توليد 
فعاليت  همدان  و  رضوي  خراسان  شرقي،  تهران،  آذربايجان  استان هاي  در  چرم 

مي كنند. 
در اين واحدها نزديك به 50 ميليون فوت مربع چرم سنگين و 65 ميليون فوت مربع 

چرم سبك توليد مي شود. 
همچنين صنعت چرم كشور در سال هاي اخير بين 140 تا 150 ميليون دلار صادرات 
داشته است و اگر توليدات اين صنعت به سمت مصنوعات چرم هدايتي شود، ارزش 

صادرات اين صنعت چندين برابر مي شود. 
از سوي ديگر قرار بود به منظور حمايت از صنعت چرم كشور، لايحه ي بازسازي و 

نوسازي صنعت چرم ايران اجرايي شود.
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